
Spotřeba a emise CO2 v kombinovaném provozu pro model 2008: 5,0–5,9 l/100 km, 123-134 g/km, 3008: 5,4–6,5 l/100 km,
138-146 g/km a 5008: 5,6–6,7 l/100 km, 141-151 g/km. Foto je pouze ilustrativní. Nabídka 7 dní Peugeot je platná do 31.3.2023 a vztahuje se pouze
na nákup nového osobního vozu (s výjimkou modelů 408, 508/508SW a Rifter). *Pětiletá značková záruka se skládá z běžné dvouleté záruky
a následně ze servisní smlouvy Optiway Garance na další 3 roky / do najetí 60 000 km.

NEZMEŠKEJTE
JEDINEČNOU NABÍDKU

7 DNÍ PEUGEOT
24.-31.3. 2023
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BYL TO ŽRALOK ŠOTEK,
NEBO JENOM HRAČKA?
NEVŠEDNÍ SNÍMEK OD AMATÉRA VĚDCI PO ČASE ZPOCHYBNILI STRANA 7

Svátek slaví: Dita

NEJLEPŠÍ KVALITA
VŽDY LEVNĚ

NABÍDKA ZBOŽÍ PLATÍ OD PONDĚLÍ 27. 3.
DO 29. 3. 2023 NEBO DO VYPRODÁNÍ ZÁSOB.

NABÍDKA ZBOŽÍ PLATÍ OD PONDĚLÍ 27. 3. 

SUPER CENA!

115.-

30 ks

1 ks = 3,83 Kč

Velikonoce se blíží, na Staroměstském náměstí odstartovaly trhy
Na Velikonoce budou moci Pražané navštívit trhy, vyrazit mohou také například do Muzea městské hromadné dopravy nebo do pražské zoo. Největší
trhy, které se konají pravidelně v centru města, potrvají letos několik týdnů. Sváteční Velký pátek letos připadá na 7. dubna a Velikonoční pondělí na
10. dubna. Na trzích na Staroměstském náměstí, které podobně jako další velikonoční trhy v Praze začaly už o víkendu, najdou lidé 71 prodejních
stánků. V pražské zoo čekají na zájemce na Velikonoční pondělí od 10 do 16 hodin speciální komentovaná krmení zvířat, některá dostanou i hračky. ČTK

ČT
K

Poházené koloběžky.
Radnice chtějí zákon
Městské části. Některé v Praze zavedly vlastní pravidla s vyhrazenými plochami, jiné ale čekají na nařízení.
Pokuta. V Brně mají stání v Tržním řádu. Turisté. Podle radních jsou hlavními strůjci problémů STRANA 6
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Říká se o nich, že jsou křehcí
jako sněhové vločky nebo že
jsou odchovaní na sociálních
sítích. Do generace Z patří
lidé narození od poloviny
90. let do roku 2010, je to
také druhá nejmladší genera-
cí současné společnosti.

Přestože „zetka“ obecně trá-
ví značnou část života
on-line, ne vždy to musí být
negativum. Ačkoliv internet
schovává spoustu neužiteč-
ných nebo nebezpečných ná-
strojů a obsahu, generace Z je
také velmi proslulá tím, že si
ze sociálních sítí kromě nega-
tivního bere i pozitivní. Celko-
vě se vzdělává v oblasti, ve kte-
ré se jiné generace předtím
vzdělávat nemohly nebo ne-

dokázaly. Internet se pro ge-
neraci Z stal nástrojemk poro-
zumění světovému dění, re-
spektu k různýmmenšinám a
komunitám a také ohledupl-
nosti vůči naší planetě.
Díky velké angažovanosti

v podpoře například LGBTQ+

komunity a udržitelného sty-
lu života se názor na genera-
ci Z postupně obrací, a někte-
ří dokonce začínají tvrdit, že
právě tato generace bude ta,
jež by naši katastroficky vypa-
dající budoucnost stále ještě
mohla zvrátit. OLIVIE BENEŠOVÁ

O zraku a sítích
Před rokem jsem díky
operaci očí zahodila brýle
a zbavila se téměř šesti
dioptrií. Každý den děkuji
za vymoženosti této doby
a užívám si ostré vidění –
nejen venku už nemusím
mžourat na cedule, ve spr-
še vím, která z lahviček je
šampon, a při usínání vi-
dím, jestli je šmouha na
stěně špína, nebo pavouk.
Velmi si tohoto daru vá-
žím, protože vím, jaké
mám štěstí. Proto mě těší,
že hlavní článek pro dneš-
ní rubriku Young napsala
Kristýna Daňková, která
se s těžkou vadou zraku
potýká. Přesto si nenechá
kazit radost, věnuje se
houslím a svůj život by
ráda zasvětila pomoci

dětem, které si procházejí
tím co ona. Navíc je krás-
ným ukazatelem toho,
jak může vypadat v praxi
článek druhé přispěvatel-
ky Olivie Benešové o gene-
raci Z. Díky sociálním sí-
tím, internetům a dalším
vymoženostemmají obě
dívky přístup k informa-
cím, mohou jednoduše
komunikovat s přáteli
a být součástí dění.

Chcete, aby i váš text
vyšel v rubrice Young?
Mladým talentům do
25 let jsou u nás dveře
otevřené. Svůj zkušební
text pošlete na e-mailo-
vou adresu níže.

Komunikace je
důležitá, vyhněte
se ukazování.

Zrak je jedním z nejdůležitěj-
ších smyslů člověka. Každý,
kdo má zdravé oči, by měl
být opravdu rád a vážit si
toho, že věci jako zalít si
kávu, dojet někam MHD,
aniž by se ztratil nebo se mu
něco stalo, a podobné úkony
každodenního života jsou
pro něj běžně zvladatelné.
Jsoumezi námi totiž tací, kdo
takové štěstí nemají a žijí
s poruchou zraku nebo úpl-
nou nevidomostí. A já jsem
jednou z nich.

Ostrost jako bariéra
Jsem studentkou Vyšší od-

borné školy sociální práce
a sociální pedagogiky. Je mi
20 let a minulý rok jsem udě-
lala maturitu na Střední od-
borné škole pro zrakově po-
stižené v Praze 5. Tam jsem
též studovala sociální čin-
nost. Tento rok bych chtěla
zkusit přijímací zkoušky na
Pedagogickou fakultu Univer-
zity Karlovy, obor speciální
pedagogika. Chtěla bych se
do budoucna věnovat dětem
se zrakovým postižením ve
speciální škole či školce a po-
máhat žákům, kteří mají po-
dobné zrakové omezení jako
já, a jejich rodinám. Jako
brigádu mám momentálně
doučování dětí v dětském do-
mově.

Trpím celkem šesti zrako-
vými vadami, mám také po
třech operacích. Mou největ-
ší bariérou je ostrost. Vidím
nezaostřeně, a to pořád, a vi-
dím jen na určitou vzdále-
nost. Nevidím anepřečtu kvů-
li tomu spoustu věcí, jako
jsou čísla autobusů nebo
tramvají, noty a celkově věci
a detaily, které jsou příliš da-
leko.
Život mi usnadňují různé

pomůcky, jako například ka-
merová lupa, pomocí které si
ve škole zvětším, co potřebu-
ji. Jinak mohu dělat praktic-
ky vše jako běžný člověk. Ne-
příjemné jsou ale cesty
v noci, nebo naopak ve dne
při ostrém slunci. Další barié-
rou je orientace v prostoru.
Kolikrát se dostanu někam,
kam vůbec nechci.

Člověka s holí přes
přechod nevláčejte
Lidé se zrakovým postiže-

ním se musí běžným úko-
nům života učit mnohem slo-
žitěji – po hmatu, po hlase
nebo si vše prostě přibližo-
vat. Naštěstí existuje v dnešní
době spousta speciálních po-
můcek, které zrakově postiže-
nému jedinci usnadní život.
Jsou to například zvětšovací
programy v počítačích, hlaso-
vé výstupy, bílé hole nebo vy-
sílačky s VPN, tedy virtuální
privátní sítí, které umožňují
aktivovat například hlášení
odjezdů prostředků veřejné
dopravy, vyvolání hlasové in-
formace o číslu linky a směru
jízdy a další údaje, které po-
hyb poměstě usnadňují.
Co se týče bílých holí, tak

existují tři druhy – signální,

kterou používají jedinci, kte-
ří nejsou úplně nevidomí, ale
mají těžší zrakový problém.
Dávají tím lidem signál, že
špatně vidí. Moc se toho
o tomto typu neví, protože
pomalu každý si v současnos-
ti pod bílou holí představí člo-
věka, který nic nevidí, takže
když si sedne v tramvaji a za-
čne si číst noviny, lidé si mys-
lí, že je blázen nebo svou
vadu předstírá.
Pak existují orientační

hole, které každý zná. Použí-
vají je nevidomí a osoby se
zbytky zraku. Slouží k tomu,
aby ochránily nevidomého
před překážkami v cestě a po-
mohly mu je překonat.
Třetí typ hole je pro takzva-

ně hluchoslepé a má červe-
no-bílou barvu. Naštěstí exis-
tují také vodicí psi, kteří pro-

vází zrakově postiženého vel-
mi dlouhou dobu.
Je velmi důležité umět

dobře komunikovat, obzvlášť
pokud máte ve svém okolí
osobu se zrakovým postiže-
ním. Nepoužívejte slova jako
„támhle, tam“ a ukazování
prstem, ale jednoduše popiš-
te, co se kde vyskytuje. Napří-
klad místo „hele, dívej, to je
hezký pes“ použijte „naproti
tobě jde hezký pes“. Také by
se nemělo dělat to, že přijde-
me k člověku s holí a začne-
me ho někam vláčet, i kdyby
jen přes přechod s dobrým
úmyslem. Je dobré pozdravit
a nejprve se zeptat, zda člo-
věk chce pomoci.
Toto vše se může zdát jako

samozřejmost, ale někteří
lidé v tom stále tápou a ne-
úmyslně chybují, což je přiro-
zené. Člověk není zvyklý na ji-
nakost a stále semámenavzá-
jem co učit.

Hudba jako
součást života
Se svým omezením jsem

smířená na sto procent a sna-
žím se dělat vše jako ostatní.
Mým velkým koníčkem je
hra na housle, hraji už sedm
let v orchestru Nadačního
fondu Harmonie a chodím
také do základní umělecké
školy. Ke čtení not mi pomá-
há už zmíněná kamerová
lupa.

Ale nebudu lhát, občas mě
to samozřejmě štve. Nejvíc asi
to, že nikdy nebudu moci mít
řidičský průkaz. Ale i bez toho
se dá žít. KRISTÝNA DAŇKOVÁ

VERONIKA
REICHELTOVÁ
veronika.reicheltova@metro.cz

Jak to vidím já

Nespustí oči z telefonu?Možná jsou generace Z. PROFIMEDIA

Autorka textu Kristýna Daňková (stojící blondýnka) na koncertě NF HARMONIE

Generace Z. Kdo do ní patří
a co je potřeba o ní vědět

Život se zrakovým postižením
může být naplněný radostí
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DRTÍME CENYDRTÍME CENY

NAMINIMUMNAMINIMUM!!
OD PONDĚLÍ

27. BŘEZNA

SUPER CENA!

2.
20
55 g

MARILKY
různé druhy, 100 g = 11,70 Kč

SUPER CENA!

5.
50
47 g

MARILKY
různé druhy, 100 g = 11,70 Kčrůzné druhy, 100 g = 11,70 Kč

cena platí pro
max. 10ks/nákup

v libovolné kombinaci

EIDAM
plátky,
30 % t. v s.

PŠENIČNÁ HOUSKA
pšeničné pečivo, 100 g = 4 Kč

EIDAM
plátky,
30 % t. v s.

13.
90

100 g

SUPER CENA!

30 % t. v s.
cena platí pro

max. 10ks/nákup

Nabídka zboží platí od 27. 3. do 2. 4. 2023 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace.
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

Začíná platit
letní letový řád
a s ním přicházejí
novinky.

Dvě nové dálkové linky do
Soulu a na Tchaj-wan, cel-
kem 152 destinací po celém
světě, devět nových spojení
do oblíbených dovolenko-
vých destinací a 65 dopravců.
Výčet toho, co nabídne Letiš-
tě Václava Havla Praha bě-
hem letního letového řádu,
který začal platit v včera. Při-
bydou také nová spojení, na-
příklad do Gdaňsku, Skiatho-
su nebo Bilbaa a Rimini.

Předseda představenstva
Letiště Praha Jiří Pos říká, že
v počtu destinací a dopravců
letiště dosáhne na 80 procent
nabídky z rekordního roku
2019.

Letos se bude v hlavní sezo-
ně z Letiště Praha létat takřka
bez znatelného omezení. „Po-
silují spoje do oblíbených ev-
ropských destinací a přidáva-
jí se nové dálkové. Letní leto-
vý řád je tak nejatraktivnější
za poslední čtyři roky. Větší
nabídka by měla brzdit ceny
letenek,“ komentoval nabíd-
ku letů Josef Trejbal, ředitel
portálu Letuška.cz.

Nové dálkové linky
Nové přímé spojení

s Tchaj-wanem je plánováno
od 18. července. Dopravce
China Airlines bude linku
provozovat dvakrát týdně,
s odletem z Prahy vždy kaž-
dou středu a neděli letadlem
Airbus A350-900 pro 306 ces-
tujících. Hned s letním leto-
vým řádem začne být v provo-
zu obnovená linka do jihoko-
rejského Soulu s dopravcem
Korean Air. Inaugurační let
se uskuteční dnes. Destinace
bude z pražského letiště do-
stupná třikrát týdně, společ-
nost pro cestující zajistila le-
toun Boeing 777-300ER pro
291 cestujících. V květnu se
pak do Prahy vrátí přímý spoj
do Spojených států americ-
kých s dopravcem Delta Air
Lines z letiště JFK v New Yor-
ku. Přímé spojení nabídne do
konce září.

Nově se také v Praze před-
staví letecká společnost Ice-
landair, která od 1. června
spojí Prahu s Reykjavíkem
čtyřikrát týdně a nabídne
rychlé spojení přes Island do
více než 14 destinací v USA.
Z nových míst přibyde v létě
v nabídce pravidelných letů
například španělské Bilbao,
chorvatský Dubrovník, řecký
Skiathos nebo španělská Se-
villa. Cestující se budou moci
podívat také do hlavníhoměs-
ta Arménie Jerevanu, polské-

ho Gdaňsku nebo do města
Maskat v Ománu.

Silná letní sezona?
Ředitel leteckého obchodu

Letiště Praha Jaroslav Filip

věří v silnou letní sezonu.
„Predikce provozu jsou pozi-
tivní. Letiště Praha by za celý
rokmohlo odbavit přes 13mi-
lionů cestujících. Zatím evi-
dujeme vyšší poptávku po vý-

jezdovém cestovním ruchu
do typicky dovolenkových
destinací a zároveň pokraču-
jeme společně s agenturou
CzechTourism a Prague City
Tourism v další podpoře pří-

jezdového cestovního ruchu,
který by měl být během léta
dominantní,“doplňuje Filip.
Kompletní seznam najdou

cestující na webu letiště
prg.aero/letove-trasy-rad. MET

Přímo z Prahy do 152 destinací

inzerce
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Nadměrečné či
malé byty, to trápí
lidi. Ale i zvířata
v přírodě mají ráda
dostatek životního
prostoru.

Snižování minimálních vý-
měr honiteb nevede k efektiv-
nímu snižování stavu zvěře.
Na základě studia odborných
publikací o životním prosto-
ru zvěře a dat o mysliveckém
hospodaření v sousedním Ra-
kousku a Německu to uvádí
analýza Výzkumného ústavu
lesního hospodářství a mysli-
vosti (VÚLHM). Za důležitý ná-
stroj v plánované novelemys-
liveckého zákona ústav ozna-
čil vykazování ulovené zvěře
a následné plánování lovu na
základě evidence.

Zákonodárci a honitby
Snižováníminimální výmě-

ry prosazuje mimo jiné Sdru-

žení vlastníků obecních, sou-
kromých a církevních lesů
v ČR (SVOL) nebo ekologické
Hnutí Duha.Minimální výmě-
ra honiteb je 500 hektarů,
což výzkumný ústav doporu-
čuje zachovat. SVOL nebo
Asociace soukromého země-
dělství ČR zase prosazuje sní-
žení na polovinu. Novelu zá-
kona by měla vláda projed-
nat letos, ministerstvo země-
dělství očekává, že sporná té-
mata, jako je velikost honi-
teb, se budou řešit při projed-
návání ve Sněmovně. Že by
ale poslanci zablokovali Sně-
movnu jako u penzí, se čekat
nedá. Členové mysliveckých
sdružení jsou totiž mezi po-
slanci zastoupeni vyrovnaně
napříč politickým spektrem.
Ústav upozorňuje na to, že

plán lovu bude podle novely
evidován kontrolním mecha-
nismem. To má zajistit napří-
klad vykazování ulovených
kusů, což zákon zatím nijak
neřešil. Ministerstvo země-
dělství počítá s digitální evi-
dencí.

Paroháči potřebují
aspoň tisícovku
Ústav analyzoval biologic-

ké potřeby volně žijících ko-
pytníků na základě 83 vědec-
kých publikací od 70. let do
současnosti a spočítal prů-
měrnou výměru takzvaného
domovského okrsku zvěře,
tedy prostoru, který obývá.

Na největším prostoru podle
něj žije jelen evropský, který
obývá v průměru 1039 hekta-
rů. Prase divoké se pohybuje
v průměru na 661 hektarech.
Nejmenší prostor využívá

podle zjištění srnec obecný,
který se podle výzkumného
ústavu odlišuje teritoriálním
chováním a při vhodných
podmínkách může žít jen na
desítkách hektarů, podle ana-
lýzy je to v průměru 82 hekta-
rů. „Srnec obecný je tedy
prakticky jedinou spárkatou
zvěří, kterou lze myslivecky
obhospodařovat v honitbách
menších výměr,“ uvádí les-
nický výzkumný ústav.
Podle něj tomu odpovídají

minimální výměry honiteb
v Rakousku, kde jsou od
115 hektarů. Ústav porovnal
počty ulovené srnčí zvěře po-
dle dat za posledních 20 let
a přepočetl je na plochu 1000
hektarů. V Česku podle něj
bylo uloveno zhruba 15 kusů
na stanovenou plochu, v Ra-
kousku to bylo 30 až 35 kusů
a v Německu 35 až 40. V sou-

sedních zemích je podle ústa-
vu patrný vzrůstající trend
vmnožství ulovené srnčí zvě-
ře. „Dlouhodobě stabilní, či
dokonce rostoucí lov v honit-
bách menších výměr odpoví-
dá násobě vyšší početnosti po-
pulace srnčí zvěře v těchto ze-
mích,“ konstatují poznatky
VÚHLM.
Podle ústavu je tak zřejmé,

že rozdrobení honiteb do
menších celků s různým pří-
stupem k mysliveckému hos-
podaření ve výsledku vede
k větším počtům zvěře. A po-
kud by se minimální výměr
honiteb snížil až na 115 hek-
tarů, mohla by se například
jelení zvěř pohybovat na úze-
mí víc než deseti honiteb, což
bymohlo výrazně zkompliko-
vat účinné řízení lovu.

„Na základě prezentova-
ných faktů je naprosto zřej-
mé, že menší výměra honi-
teb v Německu a Rakousku
snížení početnosti spárkaté
zvěře nepřináší,“ konstatuje
analýza lesnického výzkum-
ného ústavu. ČTK

Sbírejte d
o30. 3.

SbíVyhrajte
250000Kč

ve zlatě
/zlato

Jelen evropský MAFRA

V Česku se znovu ochladilo.
V noci na pondělí na severu
Čech sněžilo, meteorologové
odhadovali, že během dneš-
ka napadlo čtyři až osm centi-
metrů sněhu. K tomu se při-
pojil na jihu a východě Česka
silný vítr, jak varoval Český
hydrometeorologický ústav
(ČHMÚ). „Očekávají se kom-
plikace při chůzi, v dopravě,
zásobování,“ připomíná
ČHMÚ.
Při cestování meteorologo-

vé doporučují sledovat do-

pravní zpravodajství a jezdit
velmi opatrně. Řidiči by ne-
měli zapomenout zimní výba-
vu, při cestách do hor i sněho-
vé řetězy, nutné jsou zimní
pneumatiky. Nedoporučují
se hřebenové túry.
Výstraha před silným vě-

trem platí během celého pon-
dělí do osmi hodin večer pro
Jihočeský a Pardubický kraj
a Vysočinu, ale i pro Jihomo-
ravský kraj, Olomoucký kraj,
Zlínský a Moravskoslezský
kraj. iDNES.cz

Poslední
V sobotu, měsíc po stých
narozeninách, zemřel vá-
lečný veterán Emil Boček,
poslední žijící český stíhací
pilot britského Královské-
ho letectva (RAF). Odešel
tak poslední přímý aktér
významné kapitoly česko-
slovenského zahraničního
odboje za druhé světové
války. Boček byl držitelem
mnoha vyznamenání,
blahopřejný dopis mu ke
100. narozeninám poslal
i britský král Karel III. ČTK M

AF
RA

Nejvíc se v lesích roztahují
jeleni. Srnci jsou skromnější

inzerce

Zima. Nevzdala to



Řada lidí už dnes zažívá
napjatou finanční situa-
ci, zprávy o potížích bank
za oceánem pak mohou vzbu-
dit další obavy – přelijí se pro-
blémy i k nám? Jak stabilní
je český bankovní sektor? Co
by se stalo, kdyby se banky
dostaly do finančních potíží?

Banky jsou pod kontrolou
Především je třeba říci, že

banky, družstevní záložny,
stavební spořitelny a další
finanční instituce jsou pod
trvalým a přísným dohle-
dem regulatorních orgánů,
aby byly na podobné krizo-
vé situace dobře připraveny.
Černý scénář vývoje bankov-
ního trhu v České republice
je proto i dnes velmi neprav-
děpodobný.

Pokud by však přeci jen
došlo k tomu, že by se ně-
která z finančních institucí
dostala do potíží, je zde Ga-
ranční systém finančního
trhu, díky němuž klienti
bank, stavebních spořitelen
a družstevních záložen mají
své vklady pojištěné proti je-
jich případnému krachu.

V České republice jsou
vklady fyzických osob i firem
ze zákona pojištěny u Ga-
rančního systému finanční-
ho trhu až do výše 100 000
eur. To odpovídá podle aktu-
álního kurzu částce zhruba
2,4 milionu Kč. O své peníze
proto nepřijdete ani v málo
pravděpodobném případě fi-
nančních potíží vaší banky.
Důležité je však pamatovat
na to, že zákonné pojiště-
ní vkladů se nevztahuje
na všechny produkty nabíze-
né bankovními institucemi.

Co je pojištěno?
Pojištěny jsou peníze

na účtech, které jsou obec-
ně označovány jako vklady.
„U bank se jedná o peníze
uložené na běžném či spo-
řicím účtu, termínovaném
vkladu a vkladních knížkách.
Garance platí i pro stavební
spoření a vklady v družstev-

Úspory v bezpečí? Ano! Díky
zákonnému pojištění vkladů
Peníze si ukládáme do bank nejen s vidinou
jejich zhodnocení, ale také z toho důvodu, že
to pokládáme za bezpečné. Platí to ale v každé
situaci? Nepřijdeme o své úspory, pokud by se
finanční ústavy dostaly do potíží?
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POJIŠTĚNÍ VKLADŮ
• Vzniká automaticky
a bezplatně založením
finančního produktu

• Jistí vklady až do výše
100 000 euro

• V případě pádu
finanční instituce
získají lidé náhradu
už za 7 pracovních dní

Více informací na
www.garancnisystem.cz

Kam pro aktuální, přesné
a ověřené informace?

Vhodným zdrojem může
být web České národní
banky (www.cnb.cz) nebo
České bankovní asociace
(www.cbaonline.cz), které
disponují přesnými a aktu-
álními informacemi. Na je-
jich stránkách může každý
dohledat, jak se aktuálně
finančním institucím nebo
ekonomice daří. Vhodnou al-

ternativou k online zdrojům
jsou pak televizní nebo rádi-
ová vysílání veřejnoprávních
médií (ČT, Český rozhlas)
nebo celostátní deníky.

V případě krachu finanční
instituce – banky, stavební
spořitelny nebo družstevní
záložny – je pak nejspolehli-
vějším zdrojem web Garanč-
ního systému finančního trhu

(www.gsft.cz), který obsahuje
všechny informace k výplatě
náhrad vkladů a také postupy
pro řešení každé situace.

Dobrou zprávou je, že
každý z klientů zkrachova-
lé finanční instituce obdrží
od Garančního systému dopo-
ručený dopis, který ty nejdů-
ležitější informace přehledně
shrne.

Informace o stavu bankovního sektoru přicházejí ze všech stran. Některé z nich
ale mohou být fámy, či zprávy zkreslené pisatelem záměrně nebo z neznalosti.
Proto je nejlepší si každou informaci ověřit. Kde jinde, než přímo u zdroje!

Zajímá vás něco o zákonném pojištění vkladů? Kontaktujte nás!
Garanční systém finančního trhu, Týn 639/1, Praha 1 | E-mail: info@gsft.cz | www.garancnisystem.cz | Fb: facebook.com/gsft.cz | Twitter: twitter.com/gsftcz

ních záložnách, kromě člen-
ských vkladů,“ vyjmenovává
Renáta Kadlecová, výkonná
ředitelka Garančního systé-
mu finančního trhu.

Co naopak pojištěno není?
Nepojištěné jsou investice

do podílových fondů, akcií
nebo dluhopisů. Podobně
je nepojištěn také tzv. pod-
řízený vklad, přestože jeho
název by mohl napovídat
to, že coby vklad o pojištěný
produkt jde. To samé platí
i pro tzv. investiční životní
pojištění.

Pro někoho možná překva-
pivě nepatří mezi pojištěné
produkty penzijní připojiš-
tění nebo doplňkové penzij-
ní spoření. Nejedná se totiž
o spoření, ale o investici. Nic-
méně tyto produkty podléha-
jí silné regulaci ze strany stá-
tu, a tak se dají zařadit mezi
vysoce bezpečné finanční
produkty. Při hledání vhod-
ných produktů pro uložení,
respektive zhodnocení, vol-
ných finančních prostředků
je tedy na místě zvážit i tento
aspekt nabízeného produktu.
Vždy se finančního poradce
nebo zaměstnance peněž-
ního ústavu zeptejte, zda je
nabízený produkt pojištěn,
protože jeho název může být
v tomto ohledu zavádějící.

Co s větším objemem pe-
něz?

Limit pojištění ve výši
100 000 eur platí vždy na jed-
noho vkladatele u jedné in-
stituce bez ohledu na počet
finančních produktů, které
v dané instituci klient má.
Pokud klient disponuje vyš-
šími úsporami, je možné je
rozdělit mezi více institucí.

V některých, zákonem
přesně stanovených přípa-
dech, může klient uplatnit
i vyšší limit pojištění. Jedná
se o případy, kdy klientovi
přijdou na účet například
peníze z prodeje nemovitosti
sloužící k bydlení, z rozvodu
nebo vypořádání pozůstalos-

ti. V tomto případě se limit
pojištění zvedá ze 100 000
eur na dvojnásobek. Zvýšený
limit však platí jen po dobu
tří měsíců od připsání částky
na účet. Je proto vhodné si li-
mit pojištění i dobu pojištění
hlídat.

Výkonná ředitelka Garančního systému finančního trhu Renáta Kadlecová
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Dobrý způsob
dopravy stále
komplikuje nejas-
nost v zákoně.

Už několik let řeší největší
česká města problémy se sdí-
lenými elektrokoloběžkami.
Poházené na chodnících jako
bariéry, často u přechodů, roz-
čilují většinu chodců. K tomu
se přidávají nebezpečné situa-
ce, kdy turisté používají kolo-
běžky jako atrakci. Stále více
jsou slyšet například Ostrava,
Brno nebo České Budějovice.
Velký problém s nimi řeší Pra-
ha. Deník Metro v uplynu-
lých dnech oslovil radníměst-
ských částí, kteří mají dopra-
vu v gesci. Problém je stejný,
zkušenosti různé.

Nějaká pravidla fungují
Například městská část

(MČ) Prahy 3 se tento způsob
individuální dopravy snaží re-
gulovat od roku 2021, kdy
vznikl systém Cyril. Na zákla-
děmemoranda s provozovate-
li sdílených koloběžek se tak
daří udržet elektrokoloběžky
v jistých mezích. „Pravidla,
tedy umožnit uživatelům par-
kovat pouze namístech vyme-
zených v systému, respektují
všichni provozovatelé,“ říká
v průzkumu deníku Metro
mezi radními Ondřej Rut
z Prahy 3. Problém ale je, že
se jedná o memorandum,
tedy dohodu, která ani jednu
ze stran k ničemu nezavazu-
je. To sám radní Rut potvrzu-
je. „Operátoři sdílených slu-
žebmohou fungovat bez jaké-
hokoli povolení města. Pro
zvýšení kompetencí obcí je
skutečně potřeba změna sil-

ničního zákona,“ doplňuje.
Přesto systém, který uživatele
koloběžky neodhlásí z jízdy
do doby, dokud nezaparkuje
na vyznačených místech, po-
dle něj v nějakémíře funguje.

V Brně pokuta do 100 tisíc
Každá městská část tuto

problematiku řeší po svém.
To potvrzuje i radní pro do-
pravu v Praze 1 Vojtěcha Ryvo-
ly. „Kola lidé chtějí, neb je to
skvělý doplněk k MHD. I já je
občas použiji. U koloběžek je
to problém. Ono to vychází
z psychologie, na kolo si opo-
jený člověk netroufne tak
jako na koloběžku. Kolo se
hůře ztratí na chodníku. A na-
víc na koloběžku se v pohodě
vejdou dva,“ tvrdí pro deník
Metro Ryvola. Ten zároveň
prozrazuje, že provozovatelé
koloběžek na pražské radni-
ce vyzrávají. „Jejich prozatím-
ní finta je s každou jednat
zvlášť a uzmout, co se dá. Nej-
horší je, že ty největší průšvi-
hy dělají zaměstnanci těchto
firem při rozmisťování kolo-
běžek,“ tvrdí Ryvola.
Připomíná, že v Brně to vy-

řešili dostatečným počtem
míst, které byly zařazeny do
Tržního řádu. „Když někde
stojí kolo či koloběžkamimo,
jedná se o nabízení služeb
mimo provozovnu a tedy trž-
ní místo s pokutou do 100 ti-
síc korun. Kontrola jednodu-
chá. Na monitoru firmy vi-
dím v reálném čase, kde při-
bližovadla stojí. Stačí foto po-
rovnat s mapou tržního řádu
a je to. To chceme i my. Když
totiž nezajede klient na par-
king k tomu určený, neza-
mkne se zámek a tarif stále
běží. Firmy to prostě umí, ale
nechce se jim,“ doplňuje Ry-
vola.

Dohoda?
Tomáš Halva, radní z Pra-

hy 2, říká, že se problemati-
kou zabývají už od roku
2018. Popisuje situace, které
jsou totožné ve všech částech
města. „V minulosti jsme usi-
lovali o systémové řešení, ob-
raceli jsme se naMinisterstvo
dopravy ČR, Policii ČR
i magistrát. Neúspěšně. Opa-
kovaně jsme s provozovateli
jednali a pokoušeli se nasta-
vit nějaká pravidla. Nyní
s nimi finalizujeme dohodu
o provozování této služby na
území naší MČ, která byměla
přinést jasná pravidla. Nově
budou moci sdílená jízdní
kola a koloběžky parkovat na
předem určených místech
a nebudou vjíždět do vybra-
ných parků,“ říká Halva.
Od poloviny loňského roku

intenzivně problematiku řeší
také Praha 8. Ta v oblastech
Karlína, Libně a kolem stani-
cemetra Ládví vymezila nová
parkovací stání. „Nám se
osvědčila komunikace s pro-
vozovateli, kterou vedeme
průběžně po celý rok,“ říká
radní Prahy 8 Tomáš Slabi-
houdek.

Praha 5 podporuje celoploš-
ný systém podobný Cyrilu
s tím, že by provozovatelé
měli být hodnoceni jako jistý
druh podnikání ve veřejném
prostranství, stejně jako je
tomu u provozovatelů tržišť
a restauračních předzahrá-
dek. „Nehodláme nyní uzaví-
rat separátní dohody, které
by omezily funkčnost jednot-
ného systému,“ upozorňuje
radní páté městské části Mi-
lan Kryl a připomíná, že praž-
ská samospráva je kompliko-
vaná. Nová stanoviště ve ve-
řejném prostoru totiž řeší
městská část,město, ale i stát-
ní správa a místní policie.
O něco klidněji je na rozdíl

od centra města podle radní-
ho Ondřeje Matěje Hrubeše
na „jeho“ Praze 6. „Naštěstí
nás netrápí koloběžky tolik
jako obyvatele Prahy 1,
přesto s tím máme starosti.
Zároveň půjčovny koloběžek
mají poměrně vysoký tarif,
takže je většinou nepoužívají
obyvatelé Prahy k přepravě,
ale slouží jen jako turistická
atrakce. Na duben jsme svola-
li s provozovateli jednání,
abychom s nimi domluvili

jednotná pravidla. Současný
stav je totiž neudržitelný,“ do-
plňuje Hrubeš.

Odklízení překážek
Petr Zelenka, který má na

starost dopravu v Praze 7 na
podzim se svým týmem vyti-
povalmísta, kde lze stroje od-
kládat. „Situace se zlepšila,
ale je potřeba vzít v úvahu, že
nyní není sezona a jízd se
uskutečňuje řádověméně. Ex-
trémní situace, kdy budou
sdílené prostředky vyhodno-
ceny jako překážka na chod-
níku, budeme řešit standard-
ně jako překážku a budeme
je na náklady MČ odklízet.
Ale to je nejzazší prostředek,
který nám zákon dává, zatím
jsme úspěšně situace řešili
upozorněním provozovatele.
Musím zdůraznit, že všichni
provozovatelé a uživatelé se
nechovají stejně,“ říká pro de-
ník Metro Zelenka.

Kdy se Praha dočká pravi-
del pro tyto stroje, je zatímne-
jasné. Právě možnost odklíze-
ní poházených elektrokolobě-
žek na chodnících minulý tý-
den z podnětu Zelenky řešil
i pražský magistrát. Ten ale
nepodpořil například to, že
by Technická správa komuni-
kací pro stroje vyhradila skla-
dovací prostory. „Návrh je
sice věcně správný, ale funkč-
ně nesprávný,“ uvedl k tomu
pro ČTK primátor Bohuslav
Svoboda. Nejprve je podle něj
nutné zajistit, aby koloběžky
byly jasně označeny nějakou
registrační značkou. Praha
také čeká na vyjádření policie
a ministerstva dopravy, za ja-
kých podmínek je možné po-
važovat koloběžky za překáž-
ku dopravy a zda bude v této
souvislosti třeba novelizace
silničního zákona. MAP

Koloběžky. Letitý problém s půjčovnami METRO, MAFRA

Koloběžková invaze bez
pravidel. Jak to s ní bude dál?

inzerce
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Atlantida. Yetti.
Lochneska. Lidstvo
neustále řeší něja-
ká tajemna.Mo-
mentálně se spory
vedou kolem
záhadné ryby.

Žralok šotek žije v hlubokých
vodách podél kontinentál-
ních pobřeží a existuje o něm
jen velice málo informací.

Zvíře, které inspirovalo
filmového Vetřelce
Do povědomí vstoupil hlavně
pro svůj roztodivný vzhled;
jeho děsivé, čnějící čelisti in-
spirovaly mimo jiné mimo-
zemská monstra ve filmové
sérii Vetřelec. Pozorování
jsou mimořádně vzácná, ve
Středozemním moři objeven
nikdy nebyl. Vědci ale nedáv-
no ohlásili nález exempláře,

jejž moře vyplavilo na pláž
v Řecku. Své poznatky spolu
se záznamy o dalších druzích
poprvé objevených ve Středo-
moří zveřejnili v odborném
časopise Mediterranean Ma-
rine Science, ve kterém se
píše, že parybu na pláži našel
amatér Jannis Papadakis. Ten
ji opřel o kameny, vyfotil a za-
slal místním odborníkům.

Je to bytost, nebo podvrh?
Necháme to na vás
Výsledný odborný článek

se sice zdál jako úspěch spolu-
práce laiků a odborníků, netr-

valo ale dlouho a experti na
žraloky z celého světa začali
vyjadřovat pochyby, píše
americký New York Times.
„Něco na něm nesedělo,“

řekl žraločí odborník David
Ebert. „Je příliš malý a jeho
žábry nevypadají, že by byly
skutečně otevřené. Vůbec ne-
vypadá přirozeně,“ uvedl
Ebert. Podezření ještě umoc-
nil fakt, že se vědci v odbor-
ném článku opírali pouze
o fotografii a stručný popis za-
slaný Papadakisem. V listopa-
du skupina výzkumníků zve-
řejnila komentář, ve kterém
zpochybnila, zda je žralok
šotek na snímku vůbec živá
bytost. Tento měsíc pak vědci
na sociálních sítích zveřejnili
snímek jedné plastové hrač-
ky žraloka šotka od italské
společnosti DeAgostini. Ta se
totiž parybě z Papadakisova
snímku až nápadně podobá.
„Potvrzuje to naše pochyby?
Rozhodněte se sami,“ napsali
odborníci. ČTK

2023WWW.CHCIDOOZP.CZ207

JEN U NÁS DOSTANETE
PŘÍSPĚVEK NA DENTÁLNÍ
HYGIENU AŽ 1 000 Kč
Pro každého člena rodiny.
ZAČNĚTE SI S OZP I VY!
MÁTE ČAS JEN DO KONCE BŘEZNA.

Střet s realitou. Bojovníci isla-
mistického hnutí Tálibán,
kteří po předloňském ovlád-
nutí Afghánistánu dostali
v metropoli Kábulu místa ve
státní správě, si stěžují na
únavnou práci plnou byrokra-
cie. Uvedla to skupina analyti-
ků, která vyzpovídala něko-

lik z nich. Některým tálibán-
cům chybí „svoboda“ života
na bojišti, jiní si stěžují, že za
práci v kanceláři nedostávají
dost peněz. Mnohé tálibánce
podle výzkumníků navíc za-
skočilo také to, že se musí do
práce dostavit, aby dostali za-
placeno. iDNES.cz

Záhadná ryba WIKI COMMONS

Povolený protest
V Hongkongu se za přísné
asistence sešel první povo-
lený protivládní protest
po zrušení opatření proti
šíření covidu-19. Asi
60 demonstrantů se muse-
lo podřídit nebývale přís-
ným pravidlům, mimo
jiné měli na krku cedulky
s čísly, což je podle poli-
cie bezpečnostní opatře-
ní. Pořadatelé demonstra-
ce také museli zajistit, že
se této povolené akce ne-
zúčastní více než očekáva-
ných 100 lidí.

Jaderná taktika
v Bělorusku
Rusko rozmístí v soused-
ním Bělorusku taktické ja-
derné zbraně. Ve státní te-
levizi to řekl ruský prezi-
dent Vladimir Putin s tím,
že Moskva s Minskem uza-
vřela dohodu. Podle Puti-
na Moskva neporušuje
žádná ujednání o nešíření
jaderných zbraní a reagu-
je na oznámení Británie.
Ta chce na Ukrajinu dodá-
vat protitankové náboje
z ochuzeného uranu. ČTK

Tálibánci. Místo
válčení razítkují

inzerce

KrátceZáhada. Vědci se
hádají o žraloka
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Některé díly utnu-
li tvůrci příliš brzo,
jinak jde ovšem
o zdařilý počin.

Očekávaná seriálová adapta-
ce oblíbené herní pecky The
Last of Us dospěla nedávno
ke svému konci. Jde o nejsle-
dovanější seriál na HBO Max
vůbec a není proto příliš
divu, že se mají fandové brzy
dočkat druhé sezony. Post-
apokalyptický seriál odehrá-
vající se ve světě, po kterém
kráčejí kromě hrstky přeži-
vších taky hlavně zombíci
s houbamimístomozků, udě-
lal radost jak herním fanouš-
kům, tak předlohou nepolíbe-
ným divákům. Mezi ty druhé
se řadím i já.
Názor je jako díra do zadni-

ce. I proto jej v případě The
Last of Us má opravdu úplně
každý, kdo na tenhle feno-
mén v posledních týdnech
alespoň okrajově narazil. Kro-
mě kritiky zachmuřenosti ně-
kterých epizod a homofob-
ních poznámek na adresu ne-

binární představitelky hlavní
hrdinky či některých roman-
tičtějších epizod, je ale větši-
na ohlasů veskrze kladných.
Seriál měl již na počátku

všechny předpoklady zazářit.
Oceňovanou hru (kterou zna-
li i nepařmeni včetně mě)
jako předlohu, tvůrčí tým
v čele s autorem Černobylu
CraigaMazina i tvůrce samot-
né hry a produkující HBO
k tomu. Povedlo se tohle
všechno zúročit? Za mě roz-
hodně ano. Seriál The Last of
Us se vrátí ve druhé sérii.

Tatíček Pedro
Tentokrát se budu snažit

být poněkud stručnější, než
obvykle. The Last of Us už nej-
spíš každý viděl, a kdo ne, ten
to určitě plánuje brzy napra-
vit. Seriál zejména v počát-
cích sympaticky připomíná
filmové Potomky lidí Alfonsa
Cuaróna (2006) zkřížené
s těmi nejlepšími zombie kla-
sikami. Tvůrci nám servírují
tísnivý postapokalyptický
svět, v němž jsou na prvním
místě dobře napsané posta-
vy: kde je příběh od počátku
nadřazen tupému kosení

zombíků ve velkém. I když,
i na něj během devíti dílů ve
střízlivé míře dojde.
Natočit důstojnou předě-

lávku, po níž nebudou fando-
vé her nakrknutí, není vůbec
švanda. Domnívám se, že se
to tvůrcům povedlo nejen
díky penězům na efekty, ale
především díky hereckým vý-
konůmdokonalých představi-
telů postav Joela a Ellie.
Věčný seriálový tatík

(v tomto případě zhruba o de-
set let postaršený) Pedro Pas-
cal předvádí životní výkon.
Bella Ramsey ukazuje hejt-
rům prostředníček hlavně
tím, že se její herecké schop-
nosti od její účasti ve Hře
o trůny pořádně posunuly
vpřed.

Co kapitola, to epizoda
Fandové her upozorňují na

nešvar, že nám tvůrci servíru-
jí jednotlivé herní kapitoly
smrsknuté na titěrné epizod-
ky. Díly jsou natočené na vý-
bornou, z hlediska scénáře je
ale mnoho z nich utnuto pří-
liš brzy. Prostě se vám od
těch postav a z tohohle vy-
mazleného světa nechce.

Zkratkovitě na mě nepůso-
bily jen první epizody série,
včetně té nejkontroverzněj-
ší – romantické třetí. Drsné či
depkoidní vyústění či patřič-
ný emocionální dopad zase di-
vák těžko nepocítí při sledo-
vání závěrečných titulků va-
tového sedmého dílu Napo-
spas.
Potenciál tohohle seriálu je

pochopitelně vysoko a já
upřímně věřím, že se po úspě-
chu první řady tvůrci z někte-
rých drobných chyb poučí
a naservírují nám v té příští
ještě hutnější, méně uspěcha-
nou podívanou. Osobně mě
bavily také flashbacky v prv-

ních epizodách, které ale
s koncem série buďto zcela
absentovaly, nebo se flashbac-
kem stala celá epizoda jako
taková. Ano, mluvím teď
o nejkritizovanější sedmičce.
Nu nevadí.
Tvůrci mají v tuto chvíli

v rukou všechny trumfy.
A tímnejvětším je divácká ná-
klonnost. U nich jim prochá-
zí i to, že se v polovině dílů
zombíci vlastně vůbec neobje-
vují. Těmi pravými monstry
jsou totiž často sami lidé.

UDG s Pekařem
Kapela UDG je na turné
Přístav. Jednou ze zastá-
vek bude i pražský Lucer-
na Music Bar, kde kapela
vystoupí tuto středu ve
20 hodin. Fanoušci se mo-
hou těšit na speciálního
hosta, zpěváka Pekaře.

Nové komedie
Městská divadla pražská
zvou na mezinárodní festi-
val mladých tvůrců Nová

komedie, který se bude
konat od 11. do 18. dub-
na. V rámci letošního roč-
níku budou v divadle Ko-
medie uvedeny inscenace
z polských, slovenských
a českých divadel. Nebu-
dou chybět ani koncerty
a debaty s inscenátory. Le-
tos budou k vidění třeba
inscenace Události Jihočes-
kého divadla, Dědina Diva-
dla GAFFA z Bratislavy či
Spartakus. Láska v čase
moru od Teatr Wspólcze-
sny ze Štětína. MET

Krátce

Adaptace známé hry se v první sérii povedla. HBO

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Východočeské divadlo Pardu-
bice letos přesunulo Grand
Festival smíchu ze zimního
termínu do jara. Už 23. roč-
ník přehlídky nejlepších diva-
delních komedií proběhne
ode dneška do 3. dubna. Mezi
inscenace, které se „utkají“
o festivalové ceny, byly vybrá-
ny komedie pražského Dej-
vického divadla Každý má
svou pravdu, konverzační ko-
medie o nevěře Pravda v po-
dání Divadla J. K. Tyla Plzeň,

osobitý výklad české divadel-
ní klasikyNaši furianti ostrav-
ské Komorní scény Aréna,
hra Večer na psích dostizích
o tom, jak se stavíme k dění
okolo nás, z pražského Čino-
herního klubu, magický sing-
spiel Kouzelná flétna v prove-
dení Divadla v Dlouhé, kome-
die z divadelního prostředí
Hra, která se zvrtla Divadla
F. X. Šaldy Liberec a právě
„pardubická“ satira z prostře-
dí politiky Mimo záznam. MET

Král Blecha
Konec divadelní sezony
Divadla Spejbla a Hurvínka
přinese malým i velkým
divákům zcela novou hru
pro děti Hurvínek a král
Blecha. Premiéra je naplá-
nována na 26. květen a již
nyní jsou zkoušky v plném
proudu. Hra je inspirována
náměty, které se objevují
již v bajkách ezopovské tra-
dice. Blecha se zabydlela
v kulturních tradicích celé-
ho světa, a tak nakonec
doputovala i do Divadla
Spejbla a Hurvínka. MET R.

JA
N
OU

SC
H
EK

inzerce

Grand Festival smíchu.
Netradičně na jaře

Joel a Ellie se prostříleli do
finále. The Last of Us se vrátí



inzerce
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Teplotní rekordy: -8,8 °C (1853) 20,8 °C (2006) Bio:

Start

cíl

INZERCE

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.40 Máme rádi zvířata
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Místo zločinu

České Budějovice (13/13)
Žeton. Krimiseriál (ČR, 2023)

21.15 Reportéři ČT
21.55 StB: Přísně tajné!
22.25 Přiznání (1/10)

Seriál (SR, 2021)
23.30 Hercule Poirot
00.20 AZ-kvíz
00.55 Přes nový práh
01.20 Z metropole,

Týden v regionech

16.20 Dobrodružství vědy
a techniky

16.50 Dějiny světa (4/8)
17.45 Letecké katastrofy
18.30 Mistři medicíny II
18.55 Evropa dnes
19.25 Československý filmový

týdeník 1973 (1454/2379)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Vždycky zvítězit

Komedie (USA, 1980)
22.00 Jízda vysočinou

Western (USA, 1962)
23.35 Baron Prášil

Komedie (ČR, 1961)
00.55 Objasněné záhady

egyptskýchmumií

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu III
18.30 Ulice (4451)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Specialisté (197)

Krimiseriál (ČR, 2023)
21.25 Specialisté (141)
22.30 Kriminálka

Las Vegas IX (24)
23.25 KriminálkaMiami VII (22)
00.25 KriminálkaMiami VII (23)
01.20 Kriminálka

Las Vegas IX (24)
02.05 Střepiny
02.30 Novashopping
02.45 Na lovu III
03.40 Ulice (4451)

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Dobré zprávy (22)

Na kolena.
Komediální seriál (ČR, 2023)

21.35 V. I. P. vraždy (8)
Detektivní seriál (ČR, 2016)

22.55 Polda II (4)
Detektivní seriál (ČR, 2017)

00.10 Ano, šéfe!
01.15 Policie v akci VI (17)
02.10 Policie Hamburk IV (6)
03.10 Policie Hamburk IV (7)
04.15 Kriminálka

Montpellier II (1)

06.00 Ranní fresh
Vstávání s muzikou.
Začni každý den s hity,
které tě nakopnou

09.00 1Charted
11.00 Óčko hity
14.00 Novinky
15.00 Óčko hity

Největší hity z českých a světo-
vých hitparád i nejsledovanější
hudební videoklipy z YouTube

22.00 Naked Attraction Norway
Seznamka na tělo

22.30 Best of DRIVE
Nemainstreamová hudba,
extrémní sporty, lifestyle

23.00 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

Beran 21. 3. – 20. 4.
Materiální život není nic pro vás a raději se
snažíte hledat smysl v úplně jiném odvětví.
Hodně se zaměříte i na to, s kým se bavíte.

Váhy 23. 9. – 23. 10.
Máte přátelskou povahu, díky které si snadno
hledáte přátele. Někdy je ale toho moc i na vás
a společenský život byste rádi omezili.

Býk 21. 4. – 21. 5.
Podařilo se vám získat si finanční nezávislost.
O peníze teď opravdu nouzi nemáte a je prav-
da, že se vám to jednou bude hodit!

Štír 24. 10. – 22. 11.
Nevyhýbáte se důležitým povinnostem, ale
snažíte se jim věnovat co nejkratší dobu. Ra-
ději se tento týden zaměřujete na zábavu.

Blíženci 22. 5. – 21. 6.
Tento týden bude pro vaše zdraví příznivý.
Všechny vaše dosavadní neduhy se poměrně
radikálně vyřeší a vy se budete cítit skvěle.

Střelec 23. 11. – 21. 12.
Plánovanou společenskou událost vám kazí
rodinná atmosféra, která je na bodu mrazu.
Bojíte se, jak všechno nakonec dopadne.

rak 22. 6. – 22. 7.
V pracovní sféře jste poslední dobou velice
nápadití. Postupem času vás ale šéf začne
brzdit a nebude vás na schůze ani přijímat.

kozoroh 22. 12. – 20. 1.
Tento týden vás potěší váš protějšek, který si
na vás vzpomene a dá vám jen tak moc hezký
dáreček. Jste opravdu mile překvapeni.

leV 23. 7. – 22. 8. Vodnář 21. 1. – 20. 2.
Posunete se v kariéře a získáte finanční odmě-
ny navíc, s kterými jste nepočítali. Neusněte
ale na vavřínech a penízky si šetřete!

Panna 23. 8. – 22. 9.
Ve vašem okolí se nachází osoba, která je vám
sympatická. Ze začátku je vaše komunikace
velice opatrná, nyní to vypadá pozitivně.

ryBy 21. 2. – 20. 3.
Mezi kolegy máte opravdový respekt. Cení
si nejen vašeho pracovního nasazení, vysoké
inteligence, ale že umíte poradit i soukromě.

týdenníhoroskop 27. 3. – 2. 4. 2023

Nebudete-li si dávat pozor, s kým tento tý-
den uzavíráte obchod, tak se můžete velice
snadno napálit. Počkejte na příhodnější dobu!

Tuto službu poskytuje: E.M.A. Europe s.r.o., P.O. Box 14, Praha 5, 110 05, technicky zajišťuje Materna,
1 sms/55 Kč vč. DPH, 1min/70 Kč vč. DPH,max. délka hovoru 17minut, www.ema.bz, www.platmobilem.cz

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc
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PAN DOKTOR
Ve většině rodin se sousloví „pan doktor“ používá pro lékaře.
Rodiče to říkají dětem a svým prarodičům: Dnes půjdeme
k panu doktorovi. Děti většinou chtějí obrázek a senioři chtě-
jí, aby se s nimi nemluvilo jako s prosťáčky, ale pro klid v rodi-
ně to nakonec strpí.
U nás doma je tomu jinak. Pan doktor je a vždycky byl PhDr.
Martin Petiška. Byl tam pan doktor, stavím se u pana doktora,
jdu na víno s panem doktorem. Všichni vědí, o kom je řeč.
Martin Petiška je pan doktor ze staré školy. Hovoří aspoň pěti
jazyky, zná polovinu evropské šlechty a za čtvrtstoletí našeho
přátelství jsem ho nikdy neviděl v džínách. Neustále zachra-
ňuje nějaké knihy, které se někde rozdávají, prodávají za ko-
runu nebo se jinak dává najevo, že stejně skončí ve sběrně.

Pan doktor si jich pokaž-
dé naloží komínek a ba-
lancuje s nimi k domovu.
Vlastní díla vydává pod
jménem Eduard Martin,
aby měl jistotu, že si lidé
doopravdy kupují knížky,
a ne slavné příjmení. Má
neskutečně široký záběr

od básní přes sci-fi romány až po duchovní příběhy. Na mě
ovšem dělá nejsilnější dojem jeho působení v porotách dět-
ských literárních soutěží, kde jsem s ním skoro 20 let zasedal.
Pan doktor totiž nestrpí, aby nějaké dítě odešlo smutné. Za
každou práci pléduje, každou chce ocenit. Nebýt nás necitů,
Standy Rudolfa a mě, celá soutěž by se zhroutila. I tak jsme
obvykle dávali tři první ceny, čtyři druhé a deset čestných
uznání. Radost je víc než literatura.
Dnes má pan doktor narozeniny; přeju mu k nim hodně zdra-
ví, hodně zachráněných knih a hodně šťastných malých
holek, co dostanou aspoň třetí cenu.

Miroslav Štíbr
Ne

a nemám
to v plánu.

Řešení sudoku

Citát

Na mě dělá nejsilnější
dojem jeho působení
v porotách dětských
literárních soutěží.

MáraMarek
Jednou a naposled.
Dostal jsem pokutu
za 2000 korun.

Michal Daneš
Kdybych byl sjetej
či nalitej cizinec, tak
bych si to asi půjčil.

Půjčili jste si někdy elektrokoloběžku?

Anketa

Pošťákem
na dva týdny
Vážení, dejte si bojový
úkol a po dobu čtvrt roku
si nechte své příjmy vyplá-
cet na některé poštovní
přepážce, která je nejblíže
vašemu bydlišti. Možná
tak lépe porozumíte doru-
čovatelkám, s čím mají
problémy, a pochopíte
snáze, s jakými potížemi
se potýkají zaměstnanci
pošt. Chcete propouštět ty
s nejmenšími platy, kteří
se nemohou moc bránit,
neboť jsou to vesměs ma-
miny od rodin, které tam
však zůstávají, ať již z nos-
talgie, nebo že poblíž není
žádný jiný zaměstnavatel.
Měli byste se stydět vy
všichni, kdo sedíte ve Sně-
movně. Trocha pohybu na
čerstvém vzduchu při roz-
nášení zásilek by vám ne-
uškodila. Zapomínáme,
že ty, o nichž je řeč, musí
vyjma pošty nosit reklam-
ní letáky a jiný materiál.
Vyměňte si s nimi pozice
alespoň na dva týdny, nej-
lépe v zimě, až nebudete
moci přes závěje vyvézt
vozík nebo pojízdnou taš-
ku na chodník. Styďte se,
paňáci kravaťáci.

EVA DUDÁKOVÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Také členové redakce jsou v pohotovosti a zapínají foťáky na svých
mobilech, když něco stojí za zvěčnění. Tak jako v pátek při cestě
autobusem z Anděla směrem na Motol, kdy se nebe nad Prahou
proměnilo v nevšední barevný úkaz, jako by kdesi v dáli hořelo.
Hra barev a odrazů se povedla i s vedle stojící tramvají. Nádhera.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Sloupek

PETR
KUKAL
OKRESNÍ BÁSNÍK
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Tady vznikala
„šťáva“ pro
slavný pivovar

Válka.Devastující nálet
V souvislosti s vytvořením koncernu
Plzeňské akciové pivovary, měla elek-
trárna zásobovat i sousední akciový
pivovar Gambrinus. Centrála ve své
době zásobila energií ale třeba i neda-
lekou čtvrť Doubravka. Rozvoj objek-
tu zastavila 2. světová válka. Při
náletu byla budova těžce poškozena.
Elektrárna byla opravena a nakonec
fungovala až do 90. let minulého sto-
letí. Po odstavení však začala chátrat.
Hrozila jí dokonce demolice. Vše změ-
nil až rok 2019, kdy padlo rozhodnutí
cennou budovu zrekonstruovat.

PLZEŇSKÁ ELEKTROCENTRÁLA
Historie. Spalkův projekt
Dřív tu vyráběli elektrickou energii pro
plzeňský pivovar, teď tu experimentální
pivovar sídlí. Historie budovy poblíž souto-
ku Mže a Rabduzy se začala psát v roce
1907. Plzeňský pivovar totiž začal na po-
čátku 20. století narážet na problémy se
zásobováním energií. Šéfinženýr pivovaru
František Spalek proto přišel s ambicióz-
ním nápadem známým jako Spalkův pro-
jekt. Ten měl zajistit pivovaru soběstač-
nost. Součástí projektu byla i nová elek-
trárna. Energii v ní původně vyráběly par-
ní stroje, později turbína poháněná párou
z uhelných kotlů. Elektrárna dodávala
energii nejen pivovaru, ale i veřejnému
osvětlení v Plzni.

Budoucnost. Koncerty a velký výčep
V roce 2019 zároveň vzniká nový experimentální minipivo-
var Proud, který nachází domov právě v budově na soutoku
řek Mže a Radbuzy. Název je narážkou jak na nedalekou
vodu, tak na předchozí využití objektu. V bývalé strojovně se
sice už vaří pivo, rekonstrukce ale zdaleka není u konce.
Tým pivovaru má s budovou velké plány. „Chceme tu vytvo-
řit výčep ve společném prostoru s varnou nebo například do-
budovat halu, kde by se mohly konat třeba koncerty,“ říká
Michal Škoda (na snímku nahoře), který má minipivovar na
starosti. Jak se rekonstrukce daří, můžete zjistit i vy. Prohlíd-
ky pro veřejnost se konají v pátek a v sobotu. Během exkur-
ze se dozvíte nejen o historii elektrárny, ale také na vlastní
oči poznáte celý výrobní proces piva. Samozřejmostí je i závě-
rečná degustace. Text: MAREK HÝŘ Foto: MAH a 2MEDIA
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Na výhru
s Polskem chtějí
fotbalisté navázat
dnes v Moldavsku.

Druhé utkání kvalifikacemis-
trovství Evropy čeká svěřen-
ce trenéra Jaroslava Šilhavé-
ho. V Kišiněvě proti Moldav-
sku nastoupí od 20.45 a bu-
dou chtít potvrdit páteční do-
mácí výhru 3:1 nad favoritem
skupiny Polskem. V předcho-
zích dvou vzájemných due-
lech česká reprezentace zvítě-
zila a neinkasovala.
„Jsem rád, že první utkání

s favoritem skupiny Polskem
jsme zvládli za tři body. Ale
nic není hotovo, teď to musí-
me potvrdit s Moldavskem.
Nesmíme si myslet, že je to
outsider skupiny. Pokud by-
chom uspěli, s šesti body by
to bylo hodně příjemné,“ uve-
dl Šilhavý.

Moldavsko v pátek vstoupi-
lo do kvalifikace domácí re-
mízou 1:1 s Faerskými ostro-
vy, kterou v 87. minutě z pe-
nalty zajistil desátým gólem
v reprezentaci nejlepší stře-
lec mužstva Ion Nicolaescu.
„Tři body proti Moldavsku

jsou jasný cíl, musíme to
zvládnout. Máme se od čeho
odpíchnout, musíme navázat
na výkon s Polskem,“ řekl
obránce David Jurásek. ČTK

Tři japonské zlaté medaile
Japonec Šoma Uno (na snímku) před domácím publikem
obhájil titul mistra světa v krasobruslení. V Saitamě po
krátkém programu ovládl i volnou jízdu a vyhrál o více než
pět bodů před Korejcem Čcha Čun-hwanem. Mezi taneč-
ními páry zazářili Češi Natálie a Filip Taschlerovi, když si
životním volným tancem polepšili na osmé místo. Vyhráli
Američané Madison Chocková a Evan Bates. Další dvě
kategorie ovládli opět Japonci. Ženám kralovala Kaori
Sakamotová, díky náskoku z krátkého programu uhájila
vedení před Korejkou I He-in. V kategorii sportovních
dvojic uspěli poprvé Riku Miuraová a Rjuiči Kihara. ČTK

Běžec na lyžíchMichal Novák
obsadil v konečném pořadí
Světového poháru devátémís-
to a postaral se o nejlepší čes-
ký výsledek od čtvrté příčky
Lukáše Bauera v roce 2011.
V závěrečném závodu na
20 kmklasicky s hromadným
startem v Lahti skončil na
21. místě. Zvítězil Nor Johan-
nes Hösflot Klaebo, který
20. triumfemv ročníku vyrov-

nal rekord krajanky Therese
Johaugové. Závěrečný závod
běžkyň vyhrála Norka Anne
Kjersti Kalvaaová. Nejlepší
z české trojice Kateřina Razý-
mová obsadila na klasické
dvacítce 13. místo. Malý křiš-
ťálový globus za distanční dis-
ciplíny si zajistila Finka Kert-
tu Niskanenová, z celkového
prvenství se radovala Norka
Tiril UdnesWengová. ČTK

Sparťanky
Fotbalistky Sparty porazily
včera v ligovém derby
Slavii 1:0 a tabulku vedou
před svým rivalem o dva
body. Jediný gól utkání
vstřelila na hlavním stadio-
nu na Letné chvíli po pře-
stávce Lauren Changová.
Zápas sledovalo 5 734 divá-
ků. Sparta tak má titul
před nadstavbou ve svých
rukou. Třetí je nyní s odstu-
pem sedmi bodů na Slavii
Slovácko, které vyhrálo
4:2 na Dukle. MET

AP

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403270420

Krátce

Bronzy Maděrové
Devatenáctiletá snow-
boardistka Zuzana
Maděrová získala bron-
zovou medaili v paralel-
ním slalomu na junior-
ském mistrovství světa
v Bansku. Druhou
přidala ve včerejším
závodu smíšených dvojic
s Kryštofem Minárikem.

V Tepicu pátí
Plážoví volejbalisté
Ondřej Perušič s Davi-
dem Schweinerem nesta-
čili ve čtvrtfinále turnaje
Pro Tour Elite v Tepicu
na světové jedničky
Christiana Söruma
a Anderse Mola z Norska
a po prohře 16:21, 23:21,
7:15 obsadili páté místo.

Pódium ve třiceti
Střelkyně Aneta Brabco-
vá se ve 30 letech prosa-
dila ve Světovém poháru
poprvé na stupně vítězů.
V indickém Bhópálu
skončila druhá v třípolo-
hové malorážce. ČTK

ČT
K

inzerce

Čísla dne

4.
Motocyklový jezdec Filip
Salač zahájil nový ročník
MS čtvrtým místem ve Velké
ceně Portugalska. Po startu
z pole position dojel v závo-
du Moto2 pod stupni vítězů
s odstupem dvě a půl sekun-
dy Itala Tonyho Arbolina.

35
Kimberly Garcíová z Peru při
vítězství na mítinku v Dudin-
cích vytvořila světový rekord
v chůzi na 35 kilometrů
časem 2:37:44 hodiny. ČTK

Lyže. Novák se
dostal do desítky

Češi si jdou
pro tři body

Pamětní deska pro Čecha

Z iniciativy velvyslanectví
České republiky byla včera
v Kišiněvě na stadionu
Dinama slavnostně odhalena
pamětní deska Josefa Seidla.

● Český sokol a gymnaziální
učitel tělocviku v roce 1911
zorganizoval v moldavské
metropoli první fotbalový
zápas. ČTK
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Dopřeji si krátkou
pauzu             pauzu

BIO

dmBio
Caffé Crema
zrnková káva
1 kg

299
DLOUHODOBÁCENA

od 17.12.2022 299Kč

Kč

dmBio
agávový sirup
250 ml

5990
23,96 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 14.06.2022 59,90Kč

Kč

dmBio
křupavé müsli
čokoládové
500 g

7990
15,98 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 28.05.2022 79,90Kč

Kč

dmBio
špaldové sušenky
330 g

5990
18,15 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 01.04.2020 59,90Kč

Kč

dmBio
nugátová čokoláda
100 g

4990
DLOUHODOBÁCENA

od 10.11.2020 49,90Kč

Kč

dmBio
Barista
ovesný nápoj se sójou
1 l

3990
DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 39,90Kč
05.08.2022 42,90Kč

Kč

Vytváří nadýchanou
pěnu. Vhodný nejen
pro přípravu kávy.

VEGAN

VEGAN

VEGAN

VEGAN


